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FORWARD

Despite rapid industrialisation and many changes in the 
living patterns of our community, during the last few years, date 
palms are still of considerable importance both economically and 
aesthetically.

It is therefore with great pleasure that ا see the publication 
of this book dealing with the ‘Date Palm in Bahrain.’

My hope is that it will prove of value to the grower, act as 
a stimulant for further research and encourage us in the deve- 
lopment and conservation of the Date Palm.
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Date Palm Growing in Bahrain

HISTORY
The date palm (Phoenix dactylifera ا .) belongs to the fam

Palmaceae. The vernacular name is *,Nakhale”  It is perhaps 

oldest cultivated fruit plant in the world. The origin of the date pa

like that of most cultivated crops, is lost in antiquity. It is kno

that in the construction of the Temple of the Moon God near ال٢  
Iraq, the date palm was used. It is thus certain that it grew betw

six and seven thousand years ago. It is said to have orignated

the countries around the Arabian Gulf. Egypt seems to have been

next to to grow dates between 3000 to 2000 years 8.6. From th

places it has spread to other countries of the world.

It is somewhat difficult to trace the history of this fru it in Bah



tion in the country. It is estimated that about 475,000 palms, over 
an area of about 4000 acres, have been abandoned. Isa Town and 
Jid-Hafs municipalities are the worst affected. This has happened 
due to high labour cost, the rise in the subsoil water table 2 0  the 
increase in the salinity of irrigation water (4). In the North 200 
Western sides of the main island, where the soil and water conditions 
are better, some new areas are being brought under date palm culti- 

vation.

CLIMATE:
“The date palm requires its feet in Heaven and head in Hell". 

This proverb describes the climatic requirements for the successful 

cultivation of this fruit plant.

It requires a hot and dry season for the ripening of the crop. 
Rains during the flowering period hinder the pollination process. 
High humidity during July to September also effects the ripening of 
the fruit. In places such as Bahrain where the humidity is very high 
during the whole of the ripening season, great loss is caused by the 
soft dates falling to the ground. Hot and dry winds during this period 

are also injurious to the fruit as it gets very hard. Dates can be 



LAY OUT AND TRANSPLANTING OF THE PLANT

The following three methods of lay out are recommended.

(1) Square or Rectangular system:— In this system the plants 
are planted at right angles to each other. Horticultural 
operations are easy to perform but there is one defect, an 
area is left unutilized between the four plants.

(2) Quincunx system :— The lay out is the same as in the 
square system with an additional temporary plant called a 
filler in the center of the four permanent plants. This 
method is useful when intercropping is not planned. The 
number of plants by this method is almost twice that of the 
square or rectangular system.

(3) Triangular or Hexangenal system:—

This method accommodates approximately 15% more 
trees per acre than the square system. The distances bet­
ween the rows and plants are equal and all the space is 
properly utilized. In this method, however, horticultural 
operations are a little difficult to perform.

Quincunx System

Triangular or Hexagonal System

Permanent Plant ه ٠  Temporary Plant

Note : For correct spacing between date palms please see page



The date palm has a fibrous root system. The roots are mostly 
surface feeders and spread up to a radius of ten feet from the trunk 
of the palm. To avoid competition among the roots, it is advisable 
that the distance between plant to plant and row to row should be 
kept to at least 20 feet.

Before planting pits 2" square are dug and two weeks later these 
are filled with equal quantities of top soil, sand and rotted manure 
and then irrigated. After about a day or two the offshoots are trans- 
planted to their permanent positions. This should be done in Febru- 
ary-March or August-September. The latter period is considered the 
best due to the presence of high atmospheric humidity which is help- 
ful in reducing the rate of transpiration from the fronds of the shoots.

The offshoots are planted in the center of the pit in such a way 
that the irrigation water will not touch the crown (growing point). 
The soil around the base of the offshoots should be pressed down 
well to expel the air. The leaves or fronds of the offshoots should 
also be tied together and wrapped with date palm fibre to reduce the 
rate of transpiration. After this the 01190015 should be given a good 
watering.

Incidentally bigger trees can also be transplanted provided they 
are well headed back and supported in their new positions.



proves the texture of the soil. When the palms are tall enough 
well apart, fruit plants such as papaya, figs, citron etc. can also
interplanted provided additional quantities of manure and ferti
are applied When the interspaces are left fallow, weeds should
removed regularly as they rob the soil of plant food.

PRUNING:
The trunk of the date palm is crowned by a prominent term

bud which continuously gives rise to new foliage. This takes the p
of the old fronds which wither after a time and have to be remo
Depending on the variety, health and vigour of the palm, 15 or m
fronds are generally put forth by a tree every year.

The green leaves of the palm are responsible for the manufac
of food and the health of the plant. Efforts should therefore alw
be made to cut the minimum number of green fronds to keep 
plant in good condition.

In Bahrain pruning of the palms is mainly done in May or J
before the harvest of the crop. The old withering, or diseased fro
and the leaf stubs of the last year are cut and any superfluous
shoots are also removed.

Dry leaves, if present, are also cut before or at the time of p



Intensity of thinning depends on the health and vigour of the 
plant. In the case of weak plants more thinning is required than for 
healthy ones. If this practice is not carried out and the tree is allow- 
ed to carry an over-load of fruit in one year, it usually bears a very 
poor crop in the next.

In Bahrain the wind velocity is high and due to the movement 
of the bunches the fruit is damaged and some times, due to the heavy 
weight of the bunoh, the peduncle, or the main fruit branch, is broken. 
In an effort to prevent this the clusters are tied in suitable positions 
to the adjoining fronds. This also helps in the harvesting of the fruit. 
The tying and thinning operations are usually done simultaneously.

HARVESTING:
The date palm usually starts bearing after the third year from 

transplanting. ٨ full crop can be expected when the tree attains the 
age of 10 years. It continues bearing fruit up to the age of 100 years 
or even more depending on the type of soil and the cultural care.

When the tree is young the fruit is near to ground level and is 
easily picked by hand. In the case of old trees which are tall, harvest- 
ing is very difficult and laborious. For such trees trained men climb 
up the trunk with the help of a special rope (locally known as a kar), 
which is tied around the waist of the man and the trunk of the palm.

Date fruit does not ripen all at one time. Some fruit in a bunch 
start softening from the lower end and are then ready to be harves- 



Freezing 1٥ Delay Ripening:

The taste of fresh dates (Rutab) is generally preferred ov
of tamor, the final stage of ripeness, because it contains mor
ture and less sugar. However the fruit at the rutab stage can
kept for 8 long period (9).

Dowson and Aten (4) reported that various workers ha
freezing as a method of accelerating the ripening of hard dates
ever, in Bahrain, the freezing of bisar dates has been tried
effort to delay their ripening, thus alleviating the mid season g
subsequent fall in prices.

The methodology and results of the preliminary experime
as follows.

The hard 02105 were kept over night at three different te
tures -  1706 ( 2 ٤٥), -  1 0 6  (14٠ F) and -  3 6  (2 7 00 ٤٥). ال٥
first two treatments the fruit matured fully within one day a
temperature after thawing. The third treatment did not give
factory results (10).

In other experiment some bisar dates of the Khanezi 
were cold stored at about -  1 7 6  ( ٤٥) in mid season. Thes
taken out during the winter season and were left at room temp
for accelerated maturation. The fruit turned into rutab and wa



Weight of one fruit -  9.84 gms.
Weight of the pulp -  8.58 „
Weight of the pit -  1.26 ,»
Length of the fruit -  4.05 cms.
Breadth of the fruit -  2.01
Length of the pit -  2.80 ,,
Breadth of the pit -  0.83 ,,
Total soluble solids (1.5.5.) =  =54.2%

Ripening of fruit starts by the third week of July.

2. Bucherra:
This is also an early variety. The stem carries more leaves and 

is thicker than Mawajee. It is a compact bearer and high yielder. 
Fruit size is small, fruit colour golden yellow when unripe changing 
to reddish brown on ripening.

Weight of one fruit -  7.28 gms.
Weight of the pulp -  6.28 .,
Weight of the pit -  1.00 ..

Length of the fruit -  2.92 cms.
Breadth of the fruit =  2.01
Length of the pit -  2.21 ,,
Breadth of the pit =  0.79
T.S.S. =58.4%

Ripening of fruit starts by the end of July.

3. Gharra:

This is an early to mid season variety. Fruit colour is the same 
as that of Bucherra but the fruit is bigger in size. The stone tapers 
on the basal end. It is a medium cropper and the bearing is compact.

Weight of one fruit =11.28 gms.
Weight of the pulp =10.52 ,,
Weight of the pit -  0.76 ,,
Length of the fruit -  3.58 cms.
Breadth of the fruit -  2.08 cms
Length of the pit -  2.42 cm.
Breadth of the pit -  0.68 ,,
1.5.5. =57.2%

The fruit starts ripening in early August.

4. Khanezl:
This is a mid season variety. The tree is strong and medium in 

cropping. Bearing is compaot. Fruit colour is red when unripe, 
changing to black on ripening.

Weight of one fruit -  14.26 gms.
Weight 01 the pulp =13.60
Weight of the pit =  0.66

Length of the fruit =  3.48 cms.
Breadth of the fruit =  2.43
Length of the pit -  2.14 ,,
Breadth of the pit -  0.66 ,,
T.s.s =54.6 ٠/٥

Ripening time: From the middle of August.

5. Khalas:
This is the best mid season variety and contains the maximum 

amount of pulp with a lower percentage of sugar. Due to this reason 
it is always consumed fresh and fetches a high price in the market.

This is a Saudi Arabian variety. The tree is strong but is only a 
medium yielder. Fruit colour yellow in the Bisar stage and changing 
to yellowish brown in the Rutab stage.

Weight of one fruit =19.12 gms.
Weight of the pulp -18.00
Weight of the pit = 1 .1 2  ,,
Length of the fruit =  4.03 cms
Breadth of the fruit =  2.74
Length of the pit -  2.56
Breadth of the pit -  0.78 ,,
T.S.S. =46.0%

The fruit starts ripening by the third week of August.

6. Murzaban:
This is a mid season to late variety. The tree is medium in crop- 

ping. The fruit colour changes from yellow to reddish brown on rip- 
ening.

Weight of one fruit -  14.18 gms.
Weight of the pulp =13.22 „
Weight of the pit -  0.96 ,,
Length of the fruit -  4.27 cms.
Breadth of the fruit =  2.57 ,,



Length of the pit
Breadth of the pit

=  2.70
=  0.67
-  64.49

Ripening of fruit starts by ■the end of August.

7. Hallao:
This is a late variety. The tree is of only medium size but is a 

good cropper. The fruit colour is reddish yellow:
Weight of one fruit =10.88 gms.
Weight of the pulp =10.22 ,,
Weight of the pit =  0.66
Length of the fruit =  3.38 cms.
Breadth of the fruit -  2.11 ,,
Length of the pit =  2.34
Breadth of the pit =  0.68
T.s.s. -  65.60

Ripening of fruit starts by the middle of September.

8. Salmi:
This is also a late variety. The tree is strong and is medium in 

cropping. The fruit colour changes 1 0  yellow to whitish yellow on 
ripening. Emergence of flowers is late ■in this variety.

Weight of one fruit =10.06 gms.
Weight of the pulp =  9.14
Weight of the pit -  0.92 ,,
Length of the fruit =  3.17 cms.
Breadth of the fruit =  2.27 ,,
Length of the pit -  2.19 ,,
Breadth of the pit =  0.90 ,,
T.S.S. =56.6%

Ripening of fruit starts by the end of September.

9. Khusbat ALAsfoor:
This is a very late variety and fetches high prices. The tree is 

strong, late in flowering and a high yielder. The fruit colour changes 
from red to black on ripening.

Weight of one fruit =12.00 gms.
Weight of the pulp -11.30 ,,
Weight of the pit = 0 .7 0  ,,
Length of the fruit -  3.26 cms.
Breadth of the fruit -  2.35
Length of the pit -  1.81
Breadth هأ  the pit -  0.81
T.S.S. =57.4%

Ripening time -  From the middle of October.



Miscellaneous varieties:.

Most of the plantations in Bahrain have emerged 10 0  see
are inferior in quality and, therefore, the major portion of t
from these plantations is fed to cattle. "Khassib”  15 the 
name given to such palms.

Some of these seedling palms have been given names. Fo
pie; 'Khusbah, Mahaz, Irrjeb, Mobashir, Shaiera, Sitrawi, Sills
Ham ri, Um الا  Arais, Hallao Taroot, Naghil etc. Some of the
Irrjeb, Mobashir, Shaiera, Hatmi, Hallao 1021001, Naghil etc
better flavour and are being consumed by the public. The othe
a lot of fibre in their fruit which makes them unfit for hum
sumption. Therefore, such fruit is fed to animals. There is 
scope for further selection of better varieties from such plan

The fruit characteristics of some of the Khasib varieties 
at Rutab stage are given in table 1. (See page 18).

UTILIZATION:

As mentioned earlier, almost all the parts of the date p
utilized in one way or another. Besides the date fruit, the fo
are some of the other parts of the date palm, or products, p
from this tree, for human consumption.

1. Male Inflorescence:



Control:

There is no chemical control for this 0 9 .  Light traps are advi

in spring and early summer to attract the adults.

3. Lesser Date Moth:

This insect known as Batrachedra amydraula is a serious p

in Bahrain, damaging ■the date orop during the chimri stage. 

adults lay their eggs in the female inflorescence and the flowers 

damaged. ٣٥٤٤٨  a few days the caterpillars develop into adults 

the moths of this first generation iay their eggs on the young fr

The caterpillars after emerging from the eggs penetrate the fr

The attacked fruit turns brown and shrivels. ٨ rotting fungus a

develops in the damaged fruit. In shady and humid places this ins

is more active. Of the varieties grown Khanezi seems to be the m

susceptible to this pest.

Control:

The caterpillar can be controlled by spraying 0.3 per cent D

trex on the young fruit twice during the season at an interval o

weeks.

DISEASES:

٨ few of the fo llow  ng diseases attack the palms here.



4. Shortage of Organic Matter: All of the soils in Bahrain ar

very deficient in organic matter. Because of this and the sandy natur

of the soils, organic manures to improve the fertility and increase the

water holding capacity are much needed. Due to the limited wate

supply, the growing and ploughing under of green manures doe

not provide a solution. Efforts should be made to find out ways an

means to utilize the dry parts of the date tree in the making of com

post as a substitute for animal manure.

5. Humidity:
During the ripening period of the crop, the relative humidity i

very high. Due to this the bunches do not ripen evenly. The increas

of atmospheric moisture during the rutab stage is conducive to fer

mentation and souring of the fruit, and this can be a source of con

siderable loss. Under these conditions curing of fruit is also difficult

٨ method for artificially curing fruit needs to be developed.

7. Better Varieties:

Many plantations are composed of unsuitable varieties. There



عجارملا
٨ ٩ - ٨٨ مقر٠ ٥٢ دلجملا ةهكافلا نع باجنبلا ةرشن « ليخنلا ةعارز » - ١

٠ ( ٢٦٩١ ) دمحا ميسو ديسلاو دمحا ديعس ديسلل

ة عارزلاو ةيذغالا ةمظنمل رشع سماخلا رمتؤملل نيرحبلا ةلود ريرقت - ٢
. ( ٩٦٩١  )

د يسلل هقيوستو حلبلا جاتنا ريوطت نع نيرحبلا ةموكح ىلا ىلوا ريرقت - ٣ ( ٤٧٩١ ) دلفرأب ه ٠ و

ة يذغالا ةمظنم ، ٢٧ مقر ىعارزلا ريوطتلا ةرشف « هتئبعتو حلبلا جاتنا « -٤
. ( ٢٦٩١ ) نتا ١٠ ديسالاو نسواد .ه ٠و ٠ف ديسلل ةعارزلاو

ر يغ ) ةعارزلاو ةيذغالا ةمظنمل عوفرم ريرقت ٠ ليخنلا ةعارز ريوطت - ٥
. تويسناب ٠ب .ف دبال لاو نسوا ه ٠و ٠ف ديسلل ( روشنم

ى ف ةعارزلا ةرادا ٠ ةيبرعملاب « نيرحبلا ىف ليخنلا ىلع تاسارد « - ٦
٠ ( ٨٦٩١ ) نبغ زيزعلا دبع روتكدلمل ٠ نيرحبلا

ت ايدلبلا ةرازو نيرحبلا ىف ٤٧٩١ ماعل ىعارزلا ءاصحالا جئاتن - ٧
٠ دسحملا ميعن روتكدلل نيرحبلا ةلودب ةعارزلاو

( ٣١٩١ ) ونيبوب ب ٠ ب ديسلل ديدجلاو ميدقلا ملاعلا ىف ليخنلا ةعارز - ٨

٠  ٦٧٩١ ماع نيرحبلا ىف ةيعارزلا علسلا داريتساو راعسا - ٩



د نع ءاملاب ةعبشم قطانملا هذھ حبصت كلذلو ةبلص ةقبطوأ ةذافت ريغ ةلحض ةقبط
ح المالالسغل اهنم ةيفاضاتايمكب ىدت تاتابفلاناف« ةحلام ىرلاهايم نالو ٠ اهير
ة يوهت عنمي ىذلا رمالا یضرالا ءاملا بوسنم عافترا ىلا ىدؤي اذھو ٠ ةمكارتملا
٠ تابنلا ومن ىلع رثؤي هرودب اذھو روذجلا

ب وسنم عنمي لكشب فرصلا ماظن ميمصت ةداعا بجي ةلكشملا هذھ ىلع بلغتللو
٠ هب حومسملا دحلا زواجت نم یضرالا ءاملا

ى ف عقت ىتلا ةيسيئرلا ةعارزلا ةقطنم ىف ةيسيئر فراصم ءاشنا نالا متيو
ن يسحت لمشتل ةدعاسملا هذھ دتمت نا بجيو ٠ دالبلا نم ىبرغلا ىلامشلا ءزجلا
٠ قطانملا هذھ ىف فورظلا

:ةلماعلا ىديالا ةلق - ٣

ح يقلتلاك تايلمعلا فلتخمب مايقلل ابيردت رثكأ ةلماع ديا ىلا ليخنلا جاتحش
ى ف روجالا تعفترا دقلو ٠ اهريغو لئاسفلا لصفو ىنجلاو فخلاو ميلقتلاو
ن م ةلماعلا ىديالا نم ريبك ددعل ةعانصلا باذتجا ببسب ةريخالا تاونسلا
ت عفترا دقو ٠ عرازملا ىف ةلماعلا ىديالا صقن ىلا ىدا اذھو ، ةيفيرلا قطانملا
ل وصحملا وھو - حلبلا جاتنا نم لعج امم ةرمتسم ةروصب عرازملا ةرادا ةفلك
ن م ةعساش تاحاسم لامها ىف اذھ ببست دقو ٠ ةحبرم ريغ ةيلمع - ىسيئرلا
ت اعانصلا ضعب راثدنا ىف تببست دق ةلماعلا ىديالا ةلق نا امك ٠ ليخنلا نيتاسب
٠ اهريغو رصحلاو لابحلاو ةيوديلا حوارملا لمع لثم

ت الالا نم ةفلتخم عاونا ريفوت بلطتي رمالا ناف ةلكشملا هذه ىلع بلغتللو



ط .

Oryctes 409218 : لیخنلا قذع دافح - ٢

ةغلابلا ةرشحلاو . قوذعلا ناقيسو فعسلا ديرج طسو مجاهت ةرشحلا هذھ
و من ىلع رثؤي امم افيعض حبصيف قذعلا قاس ضرقت ذا ، رارضالا ببست ىتلا
ن كل ٠ رامثلا لقث ببسب ناقيسلا رسكنت ةديدشلا ةباصالا تالاح ىفو ٠ رامثلا
. نيرحبلا ىف ىئابو لكشب ةرشتنم ريغ ةرشحلا هذھ

: ةمواقملا

د ئاصم لامعتساب عصنن كلذلو ، ةرشحلا هذهل ةيواميك ةمواقم دجوت ال
٠ ةغلابلا تارشحلا باذتجال فيصلا شاو١و عيبرلا ىف ةيئوض

Batrachedra amydraula : ةريمحلا - ٣

٠ « ىرمجلا» ةلحرم ىف لوصحملا ىلع رثؤتو نيرحبلا ىف ةرشتنم ةرشحلا هذھ
د عبو ٠ اهنم رثأتت ىتلا ةثنؤملا راهزالا ىف اهضيب عضوب ةغلابلا تارشحلا موقتو
ل والا ليجلا اذه نم تارشحلاو ، ةغلاب تارشح ىلا تاقريلا لوحتت مايا ةعضب
ا هناف ضيبلا نم تاقريلا جرخت امدنعو ٠ ةريغصلا رامثلا ىلع اهضيب عضت
ة نفعلا تايرطفلا نا امك ٠ ىوذتو ةينب حبصت ةباصملا رامثلاو ٠ رامثلا قرتخت
ة للظملا نكامالا ىف ةرشحلا هذه طاشن دادزيو ٠ ةباصملا رامثلا ىلع ومنت
٠ ةرشحلا هذهب ةباصالل ةضرع فانصالا رثكا نم ىزينخلا ربتعيو ٠ ةبطرلاو

: ةمواقملا
نيترم سكرتبد ٠ر٣ ب ةريغصلا رامثلا شرب تاقريلا ىلع ءاضقلا نكمي

٠ عيباسأ ٣ امهنيب ةلصافلا ةرتفلاو مسوملا لالخ
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س

ر٤٥
٧

٦ر٦٤
١ر٨٠

٣ر٧٣
ر٤٩ ١

٢ر٦٤
٠ر١٧

٨٥٨
ا لئاو

ا  سغ
ط

س
٠٨٠٥

ر٠٩ ٤
٠ر٠٩

٣ر٦٣
١ر٤٧

ر٤٣ ٢
٠ر٤٧

٧٥ر٢
/

ا او
س

ط
أ  سغ

ط
س

٥١ر٨٢
٤١ر٤٢

٤٠٠١
٤ر٤٧

ر٨٤ ٢
ر٤٧

٢
٠ ٣٨٠

٢٦ /
ا ال وبس ع

ملاثلا 
م ث ا ن سغ

ط
س

٠١ر٢٣
ر٤٨

٨
١ر٨٤

ر٦٨ ٣
١ر٢٩

٢ر٢٩
٠ر٠٩

٢٠٤٥ /
ا ال وبس ع

ملاثلا 
م ث طسغ١ ن

س
٥ر٠٣

٤ر٦١
١ر٤١

٠٧٠٢
١ر٢٧

١٠٠٢
٠ر١٨

٨٥
/

ا ال وبس ع
لاثلا 

م ث ا ن سغ
ط

س
٣١ر١٢

٥٣٠٢١
٠ر٦٨

٣ر٨٤
٣٤٠٢

٧٠٠٢
٠ر٥٧

٠٥٨ر٨
ا او ا رخ

غ
ط

س
و

ت
٢٣, ٠١

ر٠٦ ٩
٠ ٢٧٠

٣ر٢٨
٢ر٣٢

٢ر٩٢
٠ ٧٧٠

ر٨
٩

٦
ا او ربمتبس طس

٧ر٠٦
٦ر٤٩

٠ر٦٦
٠٩, ٢

١ر٤٩
٧٠, ٢

٠ ٦٦٠
٢٠٦٦/

ةيادب ا  ربوتک



I ا ا أ

٠ ربوتکا فصتنم نم جضنلا تقو أدبیو

مارج٠١ر٦٠ -ةدحاولا ةرمثلا نزو
مارج٩ر٤١ هةرمثلا نم لوكاملا ءزجلا نزو
مارج٠ر٢٩ -ةاونلا نزو
مس٣ر٧١ =ةرمثلا لوط
مس٢ر٧٢ =ةرمثلا رطق

مس٢ر٩١ -ةاونلا لوط
مس٠ر٠٩ -ةاونلا رطق
/٦٥ر٦ةبئاذلا داوملا عومجم
ربمثبس رخاو1 ىف جضنلا ادبيو

٠  ةيلاع راعسأب عابيو جضنلا
رسحالا نم ةرمثلا نول لوحتيو

ى ف ادج رخأتم فنص : روفصعلا ةبصخ - ٩
٠  دیج اهجاتناو راهزالا ىق ةرخأتمو ةيوق ةلغنلاو
٠ جضنلا دنع دوسالا ىلا

مارج٢١ر٠٠ -ةدحاولا ةرمثلا نزو
١١ر٠٣ -ةرمثلا نم لوكاملا ءزجلا نزو

مارج٠ر٠٧ -ةاونلا نزو
مس٣ر٦٢ ٠ةرمثلا لوط
مس٢ر٥٣ =ةرمثلا رطق

مس١ر١٨ -ةاونلا لوط

مس٠ر١٨ -ةاونلا رطق
/٧٥ر٤ -ةبئاذلا داوملا عومجم

: ىرخا فانصأ

كلذلو ةئيدر ةيعون تاذ ىهو ٠ ةرذبلا نم تاشن دق نيرحبلا ىف ليخنلا مظعم



٠ سطسغا فصتنم ىف جضنلا أدبیو

مارج٠ر٦٦ تةاونلا نزو

مس
٣ر٨٤ -ةرمثلا لوط

مس
٢ر٣٤ ٠ةرمثلا رطق

مس
٢ر٤١ -ةاونلا لوط

مس٠ر٦٦ -ةاونلا رطق
/٤٥ر٦ -ةبئاذلا داوملا عومجم

ء زجلا نم ردق ربكا ىلع ىوتحیو جضنلا طسوتم فنص نسحأ : صالخ - ٥
ر اعسأب عابيو اجزاط كلهتسي هناف ببسلا اذهلو ٠ ركسلا نم لقأ ةبسنو لوكأملا

٠ قوسلا ىف ةيلاع

ا هجاتنا نكل ةيوق ةلخنلاو ٠ ةيدوعسلا ةيبرعلا ةكلمملا وھ فنصملا اذھ اشنمو
ا مدعب رفصملا ىنبلا ىلا لوحتيو رسبلا ةلحرم ىف رفصأ رامثلاا نولو طسوتم
٠ ابطر ريصي

مارج٩١ر٢١ =ةدحاولا ةرمثلا نزو

مارج٨١ر٠٠ -ةرمثلا نم لوكاملا ءزجلا نزو

مارج١ر٢١ =ةاونلا نزو

مس٤ر٣٠ ,ةرمثلا لوط

مس٢ر٤٧ -ةرمثلا رطق



ة يقابلا ةبسنلا امأ ( ةئيدر ةيعون تاذ ) بیصخلا فنص نم ىه اهنم /٨٥
ة يعونلا تاذ ليخنلا" عزوتتو ٠ ةديجلا ةيعونلا تاذ ليخنلا لثمت ىهف (/٦٣ر٦)
: ىتالاك ةديجلا

/ ٢ر٥ - ىزينخ /٠٠١ر٥ - ةرغ /٢ر١ - ةریجب /١ر٣ - یجاوم /٠ر٦
روفصعلا ةبصخ ٠٨ر٩ - ىملس /٤ر٤ - والح /١ر١ - نابزرم /٣١ر٢ - صالخ

:ىلي اميف اهصخلن ةروکذملا فانصالا هذھ نم بطرلا صئاصخ ةسارد مت دقو

ى ف ركبتو ٠ ادج ةليوط ةلخنلاو ٠ جاتنالا طسوتمو ركبم فنص : یجاوملا - ١
ن وکتو ٠ قوذعلا ىلع ةبئاس نوکت رامثلاو ادج ةليوط خيرامشلا نوکتو ٠ راهزالا
ج ضنلا دنع دوسالا نوللا ىلا لوحتتو رسبلا ةلحرم ىف نوللا ءارمح رامثلا
اهريكبتل ارظن اعفترم اهرعس نوكيو

مارج٩ر٤٨ =ةدحاولا ةرمثلا نزو

مارج٨ر٥٨ =ةرمثلا نم لوكأملا ءزجلا نزو

مارج١ر٦٢ -ةا *غلا -٠,٠,٠

حس٤ر٥٠ =ةرمثلا لوط

ممسم٢ر١٠ -ةرمثلا رطق

مس٢ر٠٨ :ةاونلا لوط

مس٠ر٣٨ -ةاونلا رطق

٤٥٨ر٢ =ةبئاذلا داوملا عومجم



ن م ةرمثلا نومل
س انلا ضعب لو

ر وفصعلا ةبص
ر امثلا برضت ث
ة حلاصو ةنيمل ر
ك لذو ، ذيذل ن
ر سبلا نم الطر
ا بيرقت ةدحاو

ء زجلا جضني اه
ب سح ارفصم ا

ر امثلا عابت ث

ة ففجملا رامثلا و
ا هيف ءاملل ةيوئم
ا هنيزخت نكمي

ه ايم ةيمكو ةبر

ل سرت ىنجلا متي امدنعو ٠ ربوتكا ىتح رمتسيو ةيلوي فصتنم ىف قيوستلاو
٠ ىلاتلا مويلا حابتص لالس ىف قوسلا ىلا رامثلا

ة بصخ لثم ةرخأتملا فانصالاو ةريجبلاو ىجاوملا لثم ةركبملا فانصالا دعتو
٤ ٥ . ىلا ٠٠٣ نيب مارجوليكلا رعس حوارتي ثيح لاع دودرم تاذ روفصعلا
ل قي رعسلا ناف قوسلا ىف ةرثكب رمثلا رفوتي ثيح مسوملا فصتنم ىف امأ ، اسلف
ا هتيعونل ىلعأ راعساب عابت صالخلا لثم فانصالا ضعب نا امك اسلف ٠٥١ ىلا
٠ ةصاخلا

: جضنلا ريخأتل دیمجتلا

ى لع ىوتحي لوالا نال ةماع ةروصب رمتلا قاذم ىلع بطرلا قاذم لضفي
ب طرلاب ظافتحالا نكمي ال هنا الا ، ركسلا نم لقأ ةبسنو ءاملا نم ىلعا ةبسن
٠ ةليوط ةرتفمل

د يمجتلا اوبرج نيريثك اسانأ نأب « نتأو نوسواد » هدعأ ريرقت ىف ءاج دقو
ن يرحبلا ىف برج دق رسبلا ديمجت نكملو ةنشخلا رامثلا جضن ىف عارسالل ةقيرطك
راعسالا ىف ىندتلاو مسوملا فصتنم ىشاحتل جضنلا ريخأتل ةلواحم ىف

: ىلاتملاك ىهف ةيلوالا براجتلا جئاتنو قرط امأ

ة جرد ٧١ - ةفلتخم ةرارح تاجرد ٣ ىف ةدحاو ةليل ةدمل رسبلا عضو مت
ة لاحلا ىف ٠ ( ف ٧٢٠ ) م ٣٠ - ، ( ف ٤١٠ ) م ٠١٠ - . ( ف ٢٠ ) ةيوئم
ة يداعلا ةرارحلا ةجرد ىف دحاو موي لالخ امامت رامثلا تجضن ةيناثلاو ىلوالا
٠ ةيضرم نكت مل جئاتنلا ناف ةيناثلا ةلاحلا ىف امأ



ق ذعلا طبر متي كلذ ىدافتلو ٠ ليقثلا لمحلا ةأطو تحت قذعلا رسكذی انايحاو
ى ذج ةيلمع ىف اضيا دعاسيس اذھو بسانم عضو ىف تافعسلا ىدحاب
٠ اعم فخلاو طبرلا ةيلمع متت ةداعلا ىفو ، لوصحملا

داعصملا

ی طعتال اهنكلو ، اهسرغ نم تاونس ٣ دعب ةداع رامثالاب ةلخنلا ادبت
ر ثكا وأ ةنس ٠٠١ ةرتفل رامثالا ىف رمتستو تاونس ٠١ لبق اديج الوصحم
٠ ةيانعلاو ةبرتلا عون بسح

ر امثلا نوكت كلذلو ةريغص ةلخنلا نوكت ةلخنلا ومنل ىلوالا لحارملا ىغو
ى نجلا ناف ةخماشلا ليخنلل ةبسنلاب امأ ٠ ديلاب ةلوهسب اهينج نكميو ةبيرق

ة طساوب عذجلا قلستب نوسرمتم لاجر موقي ةلاحلا هذھ ىفو ةبوعصلا ديدش
ةلخنلا عذجو لجرلا رصخ لوح فتلي «رك» ىعدي صاخ لبح

ء زجلا نم جضنلا ىف رامثلا ضعب أدبت ذا ، دحاو تقو ىف رامثلا جضنت الو
م تي مل اذاو ةنشخ ىرخالا رامثلا لازتال امنيب اهينج نكميو قذعلل ىلفسلا
ر يغ اهلعجتو اهفلتتس اهريغو تارشحلا ناف اروف ةجضانلا رامثلا ىنج

ت ارم ةدع ىنجلا ةيلمع راركت بجي ببسلا اذهلو ٠ ناسنالا كالهتسال ةحلاص
ت ناك افا ةصاخو ةفلكم ةيلمع بطرلا ىنج نم لعجي اذھو ، رامثلا ىهتنت ىتح
’ ادج ةليوط ليخنلا

ت قو ىف متي رامثلا ىنج ناف تقولا سفن ىف جضنت ىتلا قوذعلا ةلاح ىفو



: ميلقتلا

ه ذھو ، رارمتساب ةدیدج قاروأ ومن ىلا ىدؤی یسیئر معرب ةلخنلا عذج جوتی
و منتو . اهتلازا بجوتيو ةرتف دعب لوبذلل ضرعتت ىتلا ةميدقلا قاروالا لحم لحت

. اهومقو ةلخنلا ةحصو فنصلا بسحايونسرشكاوأ ةفعس ٥١ ىلاوح ةلختلا ىلع
ك لذلو ةلخنلا ةحص ىلع ةظفاحملاو ءاذغلا عنص ىم ءارضخلا قاروالا ةفيظوو
ىف ةلخنلا ىلع ةظفاحململ كلذو ءارضخلا قاروالا عطق ىف فارسالا مدع ىغبني

٠ ، لبق ةينوي و١ ويام رهش لالخ نيرعبلا ىف ميلقتلا ةيلمع متتو
ة يقبتملا قاروالا باقعاو ةضيرملاو ةميدقلا ةلباذلا قاروالا عطقي كلذو ،لوصحملا
ن ا ، ةفاجلا قاروالا عطقتو ٠ ةبوغرملا ريغ لئاسفلا عطقت امك ةيضاملا ةنسلا نم
ن م كاوشالا ةلازا تقولا اذه ىف متي امك ، حيقلتلا تقو ءانثا وأ لبق ، تدجو
. حيقلتلا ضارغال راهزالل لوصولا ليهستل ةديدجلا قاروالا ةدعاق

: حيقلتلا

٠  ىلع نوكتت ةثنؤملاو ةركذملا راهزالا نا ىا سنجلا ةيئانث اهتعيبطب ةلخنلا نا,
ى لا ةركذملا ةرهزلا نم حاقللا بوبح لقن ىه حيقلتلا ةيلمعو ٠ ةلصفنم راجشأ
ع يبرلا ىف رهظيو ٠ ديقانع لكش ىف ليخنلا راهزا نوكتتو ٠ ةثنؤملا ةرهزلا مسيم
ه ضرع حوارتيو اينب ريصي مث ةيادبلا ىف ارضخم هنول نوكي ىذلا علطلا نم ددع
ا مدنعو ٠ ةلخنلا قاروأ دعاوق نيب كلذو رثكا و١ اهدق هملوطو تاصوب ٥-٣ نيب
ن وكتو ٠ راهزالاب ةظتكم خيرامش رهظتو قشني هناف ىنبلا ىلا علطلا نول لوحتي
ن وكتو ٠ ثانالا ىف ةليوطو ةعيفرو روكذلا ىف ةريصقو ةظيلغ خيرامشلا هذه
ت اعومجم ىف ةثنؤملا راهزالا نوكت امنيب ءاضيب ةيعمشو ةدرفم ةركذملا راهزالا
ى لا رياربف نم راهزالا ىف ليخنلا ادبت ةداعو ٠ رفصم رضخا اهنولو ةيثالث
ن وكيس لوصحملا ناف ةيعيبط ةروصب ثدحتل حيقلتلا ةيلمع تكرت اذاف ٠ ليربا
٠  اهجضن رخاتيو ةيعونلا ةئيدرو ةبصخم ريغ رامثلا ةييلاغ نوكتو اليزه
ة ركذملا راجشالا ةبسن نوكت نا بجي ةقيرطلا هذهب ديج لوصحم ىلع لوصحلملو
ح وارتت ةبولطملا ةركذملا راجشالا ةبسن ناف ديلاب ةيلمعلا تمت اذا اما /٠٥ ىملاوح
،  قشنت نأ لبق عطقت اهناف ةينب ةركذملا تارونلا حبصت امدنع ٠ /٠١ -٥ نيب
ة ثالث و1 نيخارمش عازتنا متي قشنت نا دعبو ٠ قشنت ىكل سمشلا ىف كرتتو
م تي مث ٠ تحتفت ىتلا ةثنؤملا ةعومجملا خيرامش نيب اهعضول ةركذملا ةرونلا نم
امدنع اهكفب حمست ةقيرطب ةلخنلا ةقروب ةركذملاو ةثنؤملا ةعومجملا خيرامش فل



ى ف اديج تتبثو اهقاروأ ترصق ام اذا ةريبكلا راجشالا سرغ اضيا نکمیو ٠ ةديدجلا اهنكاما

: ىرلا
ه ذھ ةجاح ىلع لدي اذھو ، ءاملا ىف اهمادقأ نوكت نا بلطتت ةلخنلا ناب لاقي

ى مويلا ىرلا حبصي ةديدجلا راجشالا سرغ دعبو ٠ ةرركتم تاير ىلا ةرجشلا
ت ارتف ةلاطا ناكمالابف اديج اهسفن راجشالا تبثت نا دعب امأ ، ايرورض ارمأ
٠ ةبرتلا عونو وجلا ةلاح بسح ىرلا

ر مغب یصون انناف حالمالا نم ةيلاع ةبسن ىلع ىوتحي نيرحبلا ءام ناك املو
ى١ ) ةقدغلا ضرالا ىف ومنت نأ ةلخنلا عيطتستو ٠ حالمالا لسغل ءاملاب ضرالا

ا يجيردت تومتو ةفيعض ةياهنلا ىف حبصت اهنكلو ةليوط ةرتفل ( ءاملاب ةعبشملا
’ روذجلا ةيوهت ءوس ببسب

ل صت دقو ٠ لوصحملا جضنمل ىرورض رامثالا ةرتف لالخ رركتملا ىرلاو
ر ثؤي امم /٠٠١ ىلا ربمتبسو ويلوي نيب رامثالا ةرتف لالخ نيرحبلا ىف ةبوطرلا
ل دعم نوللقي ةداع نيعرازملا ناف ةبوطرلا ريثات ليلقتملو ٠ لوصحملا ةيعون ىلع
ى ر ى1 ) تاونقلاب ىرلا ةقيرط عبتت ببسلا اذهلو ٠ ةرتفلا هذھ لالخ ىرلا
( ةريغص تاونق ةطساوب ليخنلا

: ديمسقلا

م هملا نم ناف اذهملو ، نيجورتيذلاو ةيوضعلا ةداملل رقتفتو ةيلمر نيرحبلا ةبرت
ف ساللو ، نيديج رامثاو ومن ىلع لوصحلل كلذو ىوضعلا دامسلا ةفاضا ادج
د امسلا نمقليلق ةيمك فاضت ومقلاا لحارم ىلوأ ىفف٠ ماظتناب انه عبتم ريغ اذھ ناف
م يسربلا لثم ةينيبلا ليصاحسلل الأل دامسلا ىطعي ال كلذ دعبو ىوضعلاا



: راجشالا سرغو طيطختلا

ل بق اهريغو ىرلا تاونقو قرطلاو راجشالا عقاوم ديدحت طيطختلاب ىنعن

: ةيتالا ثالثلا قرطلا عابتاب ىصوي امومعو ٠ راجشالا ةعارز

: ليطتسملا وأ عمرملا ةقيرط - ١

،  ةمئاق اياوز ضعبلا اهضعب عم لكشت ثيحب ةقيرطلا هذه ىف راجشالا عرزت

ة حاسم كرت وهو دحاو ىش اهبيعي نكمل ةيعارزلا تايلمعلاب مايقلا لهست یھو

٠ راجشا عبرأ لك نيب ةلغتسم ريغ

: ةيسامخلا ةقيرطلا - ٢

ى ف ( ةئلام ىمست ) ةتقؤم ةرجش ةفاضا عم عبرملا ةقيرط هبشت ةقيرطلا هذه

م دع ةلاح ىف ةديفم ةقيرطلا هذهو ٠ ةمئادلا عبرالا راجشالا نيب ةحاسملا طسو

ف عض ةقيرطلا هذهب راجشالا ددع نوكيو ٠ ىرخا ليصاحم ةعارز ىف ةبغرلا

ليطتسملا وأ عبرملا ةقيرط ىف اهددع

: ةيسادسلا ةقيرطلا - ٣

ة نراقملاب ركيا لكل /٥١ رادقمب راجشالا ددع ةدايزب ةقيرطلا هذه حمست

ا هلك ةحاسملاو ةيواستم راجشالاو طوطخلا نيب تافاسملا نوكتو ، عبرملا ةقيرطب

ة يءارزلا تايلمعلاب مايقلا ام دح ىلا بعصلانس لعجت ةقيرطلاا هذه نكل ٠ ةلغتسم

٠ (١ مقر لكشلا رظنا )

ل كش ىف رشتنتو ةيحطس روذجلاو ، ىفيللا ىرذجلا اهعومجمب ةلخنلا زيمتتو

ب جيف روذجلا نيب سفانتلا ىشاحتملو . ةلخنلا عذج نم امدق ٠٢ رطقب ىرئاد

ل بقو ٠ لقالا ىلع امدق ٠٢ رخالاو طخلاو ىرخالاو ةلخنلا نيب ةفاسملا نوكت نا

ة يواستم ريداقمب رمطت نيعوبسا دعبو نابعكم نامدق اهمجح رفح رفحت سرغلا

م تي نيموي وأ موي دعبو ٠ ىورت مث نفعتملا دامسلاو لمرلاو ةيحطسلا ةبرتلا نم

ر ياربف ىرهش لالخ كلذ متي نا بجيو ةميدتسملا اهعقاوم ىف لئاسفلا سرغ

ة بوطرلل ارظن لضفالا وه ىناثلا دعوملا نأب امللع ، ربمتبسو سطسغ٩ وأ سرامو

ل ئاسفلا سرغتو ٠ لئاسفلا نم حتنلا ةبسن ليلقت ىلع دعنأست ىتلا! ةيلاعلا ةيوجلا

ى لع طغضلا بجيو ٠ ةيمانلا ةمقلا ىلا ىرلا ءام لصي ال ثيحب ةرغحلا طسو

ا هتيطغتو ةليسفلا قاروأ طبر بجي امك ، ءاوهلا درطل ةليسفلا ةدعاق لوح ةبرتلا

٠ اديج لئاسفلا ىر بجي كلذ دعبو ٠ حتنلا ةبسن ليلقتل ليخنلا فايلأب



ىف ليخنلاب ةعورزملا تاحاسملا مظعم جاتنا روهدت دقو ٠ ميسربلا لوقحو تلتأ ٠ دالبلا

؛ ..-شاوعب ردقت ةحاسم ىف ةلخن فلا ٥٧٤ ىلاوحب ةلمهملا ليخنلا ددع ردقيو
د قو ٠ كلذ نم اررضت رثكالا صفح دجو ىسيع ةنيدم اتيدلب ربتعتو ٠ ركيا
ى ضرالا ءاملا بوسنم عافتراو . ةلماعلا ىديالا روجا عافترا ببسب كلذ ثدح
ل يخنلاب عرزت ىرخا تاحاسم كانم نا ىلع ، ىرلا هايم ىف ةحوململا دايدزاو
. كانه لضفأ ءاملاو ةبرتلا صئاصخ نال ىبرغلاو ىلامشلا بناجلا ىف

: خانملا

ص خلي لثم اذه «راتلا ىف اهتمعو ةنجلا ىف اهمادقا نوكت نأ ةلخنلا بلطتت »
ا فاجو اراح امسوم بلطتت ىهف ٠ ةحجانلا ليخنلا ةعارزمل ةيخانملا تابلطتملا
ن أ امك حيقلتلا ةيلمع عنمت راهزالا ةرتف لالخ راطمالاف ٠ رامثلا جضنل
٠  رامثلا جضن ىلع اضيا رثؤت ربمتبس رهش ىلا ويلوي رهش نم ةيلاعلا ةبوطرلا
ن اف جضنلا مسوم لاوط ادج ةيلاع ةبوطرلا نوكت ثيح نيرحبلا لثم نادلب ىفو

ح ايرلا نا امك ٠ ضرالا ىلع ةجضانلا رامثلا طوقسل ةريبك نوكت ةراسخلا
٠ ةنشخ حبصت ذا رامثلاب رضت ةرتفلا هذه لالخ ةفاجلاو ةراحلا

ح طس تحت ارتم ٢٩٣ نيب حوارتت ةفلتخم تاعافترا ىلع ليخنلا ةعارز نكميو
ن ا ةطيرش رحبلا حطس قوف رتم فلاو ( الثم تيملا رحبلا بناوج ىلع ) رحبلا
ة ضغخنملا ةرارحلا ناغ ءاتشلا ىف ام٠١ م ١٢٠ قوف ةيونسلا ةرارحلا لدعم نوكي
٠ ةليوط ةرتفل ترمتسا اذا ةلخنلا لتقت دق دمجتلا ةطقن نود ام ىلا

: ةبرتلا
ظافتحالمل ىوصقلا ةيلباقلا تاذ برتلا لضفتو ، ةفلتخم برت ىف ةلخنلا ومنت

٠  ةيلافطلا ةيلمرلا وأ ةيلمرلا ةبرتلا اهلضفأو ، ديجلا فرصلا دوجو عم ءاملاب
ب رستلا ةهجاومل ديمستلاو ىرلا نم اديزم بلطتت اهناف ةيلمرلا برتلل ةبسنلابو
٠ ةبرتلا نم ةيئاذغلا داوملا لسغو ءاعلل عيرسلا

ع يطتست اهنا دجو دقف ةحولملل ةمواقم ةهكافلا راجشا رثكا ةلخنلا ربتعتو
ة لاحلا هذه ىف ىرذجلا عومجملا نكلو ٤٨ اهيف حالملالا ةبسن ةبرت ىف ومتلا
ى لع لوصحللو ، /١ نع اهيف ةحولللا: ةبسن ديزت ال ةبرتلاا نم ةقبط ىف زكرتي
٠ ٠٨ر٦ نع لقت نأ بجي ةبرتلا ىف ةحولملا ةبسن ناف مظتتمو ديج جاتنا



نيرحبلا ىف لیخنلا ةعارز
: اهخيرات

Phoenix dactylifera L. ةلئاع عبتت Palmacea ىملعلا اهمساو ةلخنلا

و ھ امكو ٠ ملاعلا ىف اهتعارز مت ةهكاف ةرجش مدقأ تناك امبرو ، لخن اهعمجو

.  فورعم ريغ ليخنلا ةعارز لصا ناف ةعورزملا ليصاحملا مظعمل ةبسنملاب لاحلا

ر وا ةنيدم برق رمقلا هلا دبعم دييشت ىف تلمعتسا دق ليخنلا نا فورعملا نمو

ف الآ ٧ ىلا ٦ ذنم ةدوجوم تناك ليخنلا نا دكؤملا نم هناف كلذل ٠ قارعلاب

ن ارياو قارعلاك ىبرعلا جيلخلاب ةطيحملا راطقالا ىف اهنطوم ناب لاقيو ٠ ةنس

ذ نم ليخنلا ةعارزب رصم تادب اهدعبو ٠ اهريغو ةيدوعسلا ةيبرعلا ةكلمملاو

٠ ملاعلا ءاحنا رئاس ىلا ترشتنا قطانملا هذه نمو ٠ داليملا لبق ةنس فال1 ٣

ى لا تلخدا اهناب دقتعي نكل نيرحبلا ىف ةهكافلا هذه خيرات عبتت بعصلا نمو

ء زجك مهعم رمتلا اوبلج نيذلا ةرواجملا راطقالا نم نيمداقلا ةطساوب نيرحبلا

ل اوأ ةسصاع نأب رشع ىناثلا نرقلا ىف ىسيردالا بتك دقو ' مهن !نغ نم ىسيئر

ة بصخ اهيضارأو ةيناكس ةفاثك تاذ ةنيدم ىهو نيرحبلا ىه ( نيرحبلا ةريزج )

٠ ريفو رمتلاو ةرذلا نم اهجاتناو

: ليخنلا ةيمهأ

ن اضمر رهش لالخف ملاعلا ءاحنا عيمج ىف نيملسملا ريدقثب رمتلا رثاتسي

( ص) دمحم ىبنلاب ءادتقا كلذو رمتلا نم ىشب اورطغي نا ىلع نومئاصلا رصي

رمتملاب هراطفا أدبي ناك ىذلا



میدقت

ة ايحلا طامنا ىف ةديدعلا تاريغتلاو عيرسلا ىعانصلا روطتلا مغر

ة ريبك ةيمهأ تاذ ةلخنلا لازتال ،ةمرصنملا ةليلقلا تاونسلا لالخ انعمتجمل

٠ ةيلامجلاو ةيداصتقالا نيتيحانلا نم

٠ نيرحبلا ىف ليخنلا نع بيتكلا اذه رشنب ديعس ىنناف كلذمل

د يزمل ازفاح نوكي نأو ،عرازملا ىلع ةدئافلاب دوعي نأب لمآ ىنناو
٠ اهتعارز عيجشتو اهب ةيانعلاو ليخنلا ىلع ظافحلل انعفدي نأو ، ثحبلا نم

،  دوهجملا اذه ىلع دمحأ ضاير ديسلل ريدقتلاو ركشلاب ھجوتأ ىناو

ةسوملم ةقيقح بيتكلا اذه نم تلعج ىتلا ىعارزلا داشرالا ةدحوملو

ةعارزلا ةرادا ريدم

نسحلا زيزعلا دبع

1ا



٢٨٢/٢١/٦٧/ ل ع ٠ مقر جذومن

نیرحبلا ةلود
ةعارزلاو ةراجتلا ةرازو

ةعارزلا ةرادا
عيدبملاب ةيعارزلا براجتلا ةطحم

زيرحبلا يف ليخنلا

ملقب
دمحا ضاير
( هنتسب ريبخ )

ميركلا دبع نسح : ةيبرعلا ىلا اهمجرت

: ىعارزلا داشرالا ةدحو تاعوبطم اعجارم

ميركلا دبع نسح ندراج ٠ یس ٠ یس ٠ ج ٠



نیرحلا ةلود
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